
Tehnikaülikool kui 
Tallinna arengumootor
Tööpüha l. mai eelõhtul sai teoks pidulik 
tseremoonia Tallinna Raekojas, mille käi
gus sõlmiti Tallinna Tehnikaülikooli ja  
Tallinna linna vahel koostööleping ning 
linnapea Edgar Savisaar andis kümnele 
tublimale TTÜ tudengile kätte tunnistuse 
neile Poska-nimelise stipendiumi andmise 
kohta.

Tserem oonia m uutis eriti 
p idulikuks seik, et a llak ir
ju tam isel viibisid nii linna
pea, rektor kui ka dekaanid, 
am etikett kaelas. P iduliku  
sündm use avas aga Tallinna 
linnavolikogu elegantne esi
naine M aret M aripuu. Ta 
m õtiskles lüh id a lt selle üle, 
mis koht on elus haridusel. 
“E lada - tähendab  avastada  
tõde iseseisvalt,” võttis ta  
kokku oma kreedo.

Seejärel astusid kokkutul- 
nute ette järjekorras kümme 
tub lim at tudengit, kes 
pälvisid 20 tuhande krooni 
suuruse aastastipendium i, 
millele on nimi antud Tallin
na legendaarse linnapea 
Jaan  Poska järgi.

Seejärel asusid  kodanike- 
saali lau a  tah a  Tehnikaüli-

kooli rek to r Andres Keevai
lik ja Tallinna linnapea Edgar 
Savisaar, et oma allkirjadega 
k inn itada  kahepoolse koos
töölepingu jätkam ist aastan i 
2007.

Lepingu tek s t sä testab  
m itm esugust koostööd eel
kõige teadus- ja  a ren d u s te 
gevuse, õppetöö ning avalike 
suhete  korraldam ise vallas. 
TTÜ on valm is abistam a 
Tallinna linna oma teaduspo
tentsiaaliga, koolitama linna 
vajadusteks spetsialiste ning 
m ääratlem a kraaditööde tee
m asid linna huvidest läh tu 
valt. Linn omalt poolt abistab 
prak tika- ja  stažeerim is- 
kohtade leidmisel, eduka
m ate üliõpilaste m otiveeri
misel (näiteks Poska stipen
dium), finantseerib koolitus-

ning teadus- ja arendustege
vuse projekte, a itab  k aasa  
Tehnikaülikooli propageeri
misel lin n as ja väljaspool 
seda.

A llak irju tam ise jä re l esi
nesid linnapea ja rek to r 
lühikeste  sõnavõttudega. 
Linnapea Edgar Savisaar pi
das lepingut uueks alguseks 
linna  ja  ülikooli vahelistes 
suhetes ning avaldas lootust, 
et TTÜ teadustöö tu lem usi 
võiks h a k a ta  senisest enam  
koos linnaga ellu viima. “Sel
lest võidaksid kõik ta l l in 
lased,” rõhu tas ta , soovides 
ühtlasi Tehnikaülikooli pere
le edaspidiseks jõudu.

R ektor A ndres Keevailik 
nim etas oma vastusõnavõtus 
ülikooli linna jaoks oluliseks 
arengum ootoriks ning tõdes, 
et juba praegu on koos linna
ga teoksil küm m ekond p ro 
jekti, e riti seoses teadus- ja 
arendustegevuse in k u b aa 
to rite  n ing kavandatava  
Tallinna Tehnopoliga.

A m etlikule osale järgnes 
pidulik  vastuvõ tt raesaalis , 
millel osales ka aselinnapea 
Toomas V itsut.

M art Ummelas

TTÜ Vilistlaskogu  
üldkoosolek

Neljapäeval, 9. mail oli 
aulas Tallinna Tehnika
ülikooli Vilistlaskogu sel
leaastane üldkoosolek.

TTÜ Vilistlaskogu ma 
jandusaasta aruande 2001. aas
ta kohta kandis ette Vilistlaskogu 
juhatuse esim ees Toomas Lu- 
man. Vilistlaskogu revisjoniko
misjoni arvamuse esitas komisjo

ni esimees Andres Aruvald.
Ettekandega “Ettevõtlik ülikool ja ülikooli majandamine” 

esines TTÜ haldusprorektor Peep Jonas (pildil).
Eelseisvat kontaktmessi TEHNOLOOGIA 2002 tutvustas pro

jektijuht Rein Ruubel.
Järgnes meeleolukas koosviibimine.

Mare Aru, TTÜ Arengufond

P.S. Pikemalt vilistlaskogul kõneldust ning 10. mail t o i m u n  ml  
TTÜ Arengufondi pidulikust vastuvõtust Raekojas, kus asutati ka 
Boris Tamme nimeline stipendium, lugege meie järgmisest lehe
numbrist.

Tudengiteater esitles:

TALLINNA JA  TEHNIKAÜLIKOOLI JUHID ÜHEL PILDIL: Raekojas toim unud 
koostöölep ingu allk irjastam isel võetud paraadfoto l üm britsevad Tallinna 
lin n avo liko gu  esinaist Maret M aripuud ja linnapead Edgar Savisaart 
Tehnikaülikooli rektor Andres Keeva ilik  ja dekaanid.



K elle asi Eestis on teadus- ja
arendustegevus?

Viimastel nädalatel on taas aktuali
seerunud küsimus sellest., kas ja  kui 
palju Eesti riigivõim mõistab ja tahab 
toetada eesti teadus- ja arendustege
vust. Eelkõige tehn ikateaduste! 
baseeruvat arendustööd ning te h 
noloogiakeskuste loomist, et m uuta 
Eesti ka kõrgtehnoloogilises toot
mises senisest m ärksa konku
rentsivõim elisem aks. 8. mai “Posti
m ehes” on terve lehekülg pühen
datud sellele probleemile ning in ter
vjuust peam in is ter Siim K allasega 
jaah kõlama mõte, et valitsus ei toe
ta ülikoolide e ttep an ek u t investee
rida teadus- ja a renduskeskuste  
infrastruktuuri, vaid peab õigemaks 
raha jagamist konkreetseile teadus- 
pöhistele tootearendusprojektidele. 
Peam inistri meelest on tak istu seks 
Eesti e ttevõ tja te  vähene huvi ja  
passiivsus teadus- ja a rendustege
vuse suhtes.

N eidsam u ak tuaalseid  probleeme 
käsitleti ka 29. aprillil V ikerraadios 
saates "Argipäev”, kus osalesid kolm 
akadeem ikut: TA p residen t Jü ri 
Engelbrecht. AS Cybernetica ju h a 
tuse esim ees Ülo Jaaksoo ja profes
sor Rein K üttner. Kõigil neil on side 
TTÜga. Järgnevalt mõningaid välja
võtteid saates kõneldust.

R e in  K ü ttn e r :  Teadus- ja  a re n 
dustegevust ei saa paariks-kolm eks 
aastaks katk i jä tta . Selle ajaga in i
mesed lahkuvad teadusest ja kaota
vad oma kompetentsi. Raha on meil 
iga teadlase kohta suurusjärgu võr
ra vähem  kui konkuren triik ides, 
näiteks kaks korda vähem  inim ese 
kohta SK Pst isegi kui Sloveenias. 
Kuna sealne SKP on Eesti om ast 
kaks korda suurem , saab meie 
teadus kokkuvõttes 5 korda vähem  
raha kui Sloveenias. Seadmed, apa
ra tuu r. m aterjalid  jne  on aga sam a 
kallid kui Põhjamaadel või kus tahes.

Oma teadusreform ide poolest on 
Eesti eesku juks te iste le  riikidele, 
meil ei ole aga piisav teaduse väljund 
m ajandusse.

Ü lo J a a k s o o : Ü heks mõõdu
puuks selle kohta on ka see. kui pal
ju või vähe meie ettevõtted toetavad 
teadust. P ilt on kurb. Kogu eesti 
teaduse rahastam isest 75-80% tuleb 
riigilt ehk m aksum aksjalt. Euroopa 
Liidus aga 60-70% erasektorist. Miks 
e rasek to r ei finan tseeri teadus- ja 
arendustegevust? Kusagil on teh tud  
m ingisugused põhim õttelised vead. 
Üks esimesi suurem aid m öödalask
misi oli suu re ttevõ te te  erastam ine.

Me erastasim e Telekomi ja kogu 
keem iatööstuse, tegem ata seal
juu res m ingisugustki ka tset, et 
saadud rahaga finantseerida vasta
va valdkonna arendustegevust.

Telekomi erastam ise tulemusel ei 
saanud  TTÜ mingit tuge sideteh
noloogia arendam iseks, see on ka
hetsusväärne. Keemiatööstusega on 
sam a lugu, vaadakem vaid, missug
usesse olukorda sa ttus põlevkiviin- 
s titu u t. Reguleerim ata on suurte 
projektide käivitam ine ja juhtimine, 
ministeeriumide vaheliste projektide 
juh tim ine ja  erasektori kaasam ine. 
Puudub üldse etteku ju tus, kuidas 
erasek torit kaasa ta , missugused on 
finantseerim isskeem id, kes projek
ti hakkab juhtim a...

Teaduste Akadeemias oli omal ajal 
terve rida tehnoloogilisi instituute, 
mis kandsid arendustegevust. Sama 
lugu oli tööstuslaboritega Tehnika
ülikooli juures. See skeem vajab 
uuel kujul taastam ist. Võime endale 
e tte  ku ju tada  sedagi, m ida võivad 
kaasa tuua muutused poliitikas. Kui 
ühed otsustavad näiteks Saaremaale 
ehitada silla ja teised hoopis tunneli, 
siis võib kujutleda, missuguse sega
duse see esile kutsub.

J ü r i  E n g e lb re c h t: Üks meie 
pudelikaelu  on innovatiivne pool, 
need struk tuurid , mis võimaldaksid 
siduda ühelt poolt teadust ja  teiselt 
poolt m ajandust või tööstust. Need 
lam m utati k iirustades Teaduste 
A kadeem iat üm ber kujundades.

T eaduste Akadeemia süsteem  ei 
olnud algselt mingi idapoolne idee, 
see oli Max Planeki ühing, kus tead
laste ühendusel olid ka oma instituu
did. T otalitaarse võimu tingim ustes 
see ei funktsioneerinud, sest ehitati 
seinad teadusin stituu tide  ja ü li
koolide vahele.

Positiivne näide on põhjanaabreil. 
nem ad on teadustegevust planeeri
nud selgete sihtidega juba 20 aastat, 
alustades teadusstruktuuride rahas
tam ist, mille tu lem usena juba 4-5 
a as ta  p ä ra s t käivitus ka kõrgteh
noloogilise toodangu eksport.

Ü lo Ja a k s o o : Nõukogude Liit oli 
igal juhul suur tu rg  ja  teadust teha 
sellele oli päris hea, sest sealt tulid 
ka ressursid . Kui mõtleme Eestis 
arendustegevuse puhul a inult Eesti 
turu le , siis see on enesetapp - a ren
dustegevus on niivõrd kallis. Eesti 
nõudlus on küll hea pilootraken- 
dusteks, järgm ise sam m uga peab 
edasi m inem a. T ähtis on arendus-

poole internatsionaliseerim ine.
Rein Küttner: Teadustegevusele 

peaks järgnema arendustegevus, 
mis teeb teadustegevuse 
suupäraseks ettevõttele. M aailmas 
on finantseerim ism ahud suhtes 
1:2:4, vastavalt alusteadus : raken- 
dusteadus : arendustegevus. Eestis 
arendustegevuse finantseerim ine 
moodustab vaid 10% teadusele 
minevast rahast. Teine põhjus on 
erinevate valdkondade finantseeri
mise proportsioonides. Tehni
kateaduste finantseerimine teadus
fondist moodustab 16%, sih tfinan t
seerimisel veidi üle 20%. Soomes on 
tehnikateaduste osatähtsus 36% ja 
Iirimaal 39%. See osa teadusest, mis 
omab väljundit tööstusesse, on sel
gelt alafinantseeritud.

Eriti kurb on see, et esimestena 
suretati omal ajal välja igasugused 
konstrueerimisbürood ja rakendus- 
suunitlusega arendusasutused. 
Tulemused: põlevkiviinstituudis loodi 
tipptasem el bensoehappe tootmise 
tehnoloogia.Ameeriklased erastasid 
ettevõtte ja hakkasid seda siin toot
ma, põlevkiviinstituut aga sattus 
majandusraskustesse.

Ülo Jaaksoo: Küllalt hästi on are
nenud pakkumispõhine teadus, seda 
osa finantseeritakse, sellega tegele

vad teaduskompetentsi ja teadusfon
di nõukogud. Nõudluspõhine teadus 
aga p rak tilise lt puudub. Tehnoloo- 
g iaagentuur finantseerib  projekte 
kaasfinantseerim ise põhimõttel. R ii
giga kõrvuti peaksid tegevust finan t
seerim a firmad, kellele see on v a ja 
lik ja kasulik.

Tehnoloogiakeskused peaksid ole
ma ideelaiendus projektidelt organi
satsioonidele, kus toimub ka fin an t
seerim ine kaaspõhim õttel. E t te h a  
pikem aajalisi uuringuid, seni on 
need jäänud  väga lühikesteks. T eh 
noloogiakeskuste kaudu võiksid tu l
la 5-7 aasta  pikkused program m id, 
kus oleksid sees 1-2 aa s ta t kestvad  
projektid.

R ein K üttner: M asinaehitus- ja  
puidutöötlem istööstus annavad üle  
poole Eesti ekspordimahust, m illine 
on aga nende eluliselt täh tsate  toot- 
misvaldkondade puhul teadus- ja  
arendustegevuse osa?

Ülo Jaaksoo: See selgub siis, ku i 
vastavad tehnoloogiakeskused 
luuakse ja  e ttevõtted  neisse ra h a  
paigutavad.

Refereeris 
M art Ummelas

P O S IT IIV N E  E E S K U JU : V i ie n d a t  s ü n n ip ä e v a  t ä h is t a n u d  
C y b e r n e t ic a  A S  o n  h e a  n ä id e  t e a d u s e  ja  t o o t m is e  v a h e lis t e  
v a s t u o lu d e  ü le ta m is e s t .



Cybernetica 5 aastat

Tudengid sõitsid
ratastel läbi linna

K olm apäeval, 8. m ail avati 
K überneetika M ajas näitus ja  
peeti konverents, et teha üle
vaade Cybernetica A S  viieaasta
sest infotehnoloogiaalasest koos
tööst Eesti avaliku sektoriga.

8. m ail 1997.a k irju tas tollane h a ri
dusm inister M ait K laassen alla riigi 
äriühingu Cybernetica AS asutamisot
susele. See oli m urranguline moment 
Teaduste Akadeemia Küberneetika Ins
tituudi (1960) ja tema juurde kuulunud 
Arendusbüroo EKTA (1976) arenguloos, 
mille baasil äriüh ing  loodi. Uue 
teaduskorralduse seadusega a su ta ti 
esimene eraõiguslik teadus-arendusasu- 
tus, mis hakkas funktsioneerim a 
Äriseadustiku alusel.

Koostöös Veeteede Ametiga on üles 
ehitatud moodne navigatsioonisüsteem, 
Tolliametiga kaasaegne infosüsteem, 
e-Eesti turvamiseks on välja töötatud 
sideturbetooted, pikaajalise tõestus
väärtusega elektrondokumentide loomi
seks vajalik tehnoloogia (sh ajatempel 
digitaalse allkirja juures, mida sai näi
tusel ID-kaardi olemasolu korral koha
peal katsetada).

Ajatemplist

Ajatempel on digitaalne tõend, mis või
maldab objektiivselt kindlaks teha min
gi digitaalse andmekogumi loomise aja. 
Selliseks andm ekogum iks võib olla 
näiteks digitaalallkiri, patendiavaldus, 
börsitehing, registri päringuvastus jms. 
A jatem pli abil saab m uuta m istahes 
arvutis peetava logi (sündmuste päe
viku) auditeeritavaks, s.t. logisse salves
ta tu d  sündm usi ei ole võimalik 
tagantjärele jälgi jätm ata muuta või li
sada. Niisugust logi võib näiteks kasuta
da, kui soovitakse tõestada häkkeri 
poolt sooritatud tegevusi või töötaja 
poolt sisestatud valeandmeid.

Ajatem pli saam iseks saadab and
mekogumi loomise aja tõestamisest hu 
vitatud osapool ajatempliteenuse osuta
jale andm ekogum i krüptograafilise 
koodi. Kahe erineva, kuid sama krüp
tograafilise koodiga andmekogumi 
leidm ine käib üle jõu mis tahes 
tänapäevasele arvutile või arvutivõrgule. 
T eenuseosutaja saadab talle tagasi 
andmekogumi olemasolu kinnitava digi
taa lse lt a llk irjasta tud  tõendi. Kuna 
ajatem pliteenuse osutaja näeb vaid 
krüptograafilist koodi, siis säilib ka and
mete konfidentsiaalsus.

Üks aktuaalsem aid ajatempli kasu
tusvaldkondi on digitaalallkiri. Seoses 
ID -kaartide väljaandmisega on Eesti 
kodanikel võimalik digitaalselt allkirjas
tada lepinguid, arveid ning muid doku

mente. Selleks aga, et allkirja korrekt
sust oleks võimalik hiljem kontrollida, 
on vaja teada allkirja moodustam ise 
aega. Kuna allkirja andmiseks kasu ta
tav sertifikaat kehtib vaid piiratud aja 
ning võidakse ka enneaegselt tühistada 
või selle kehtivus peatada, on oluline 
teada, kas allkiri anti sertifikaadi kehti
vuse ajal. Selleks kasutatakse ajatemplit 
koos kehtivuskinnitusega.

Cyberneticas loodud ajatem pliteh- 
noloogia seob jooksvalt välja antavad 
ajatem plid krüp tograafiliselt kõigi 
varasemate ajatemplitega. See võimal
dab pakkuda usaldusväärset ja  audi- 
teeritavat teenust.

Ajatemplite kasu tam ine ei m uuda 
digitaalallkirja andm ist ega kontrolli
mist keerulisemaks, ei tehnilises mõttes 
ega kasutusmugavuse seisukohast.

Cyberneticast kõneldust

Konverentsil esinesid kõrvuti Cyberne
tica juhtidega ka avaliku sektori juhid 
ning Eesti suurimate ülikoolide rektorid. 
Oma tervituses ütles TTÜ rektor Andres 
Keevallik, et Cybernetica on Tehnika
ülikooli strateegiline partner, kes väga 
tihedalt seotud nii inimeste kui teadus- 
uurimistöö kaudu ülikooliga.

Konverentsi avanud haridusminister 
Maiiis Rand tundis s iiras t heam eelt 
edukalt tegutseva Cybernetica üle ning 
tõi seda eeskujuks te iste le  ä riü h in 
gutele, kes oma kasum it on oskuslikult 
kasutanud investeeringuteks.

Arendustööde aluseks on kõrgetase
melised teadusuuringud. Rahvusvahe
line evalveerimiskomisjon hindas möö
dunud aastal Cybernetica krüptograa
fia ja infoturbealaseid alusuuringuid 
hindega hea. See kõrge tunnustus on 
saadud tänu tihedale koostööle Tallin
na Tehnikaülikooliga ja T artu  Ülikooli
ga.

Cybernetica haldab de facto Infoteh- 
noloogiaparki, kuhu kuulub 74 firmat, 
kelle möödunud aastane kogukäive oli 
450 mln krooni ja  kus töötab 700 in 
imest.

Cybernetica omab ISO 9001:2000 
kvaliteedisertifikaati “Riist- ja tarkvara 
arendus, tootmine ja süsteemide in te
gratsioon”, mis on efektiivse töökorral
duse rahvusvaheline tu n nustu s  
nim etatud valdkonnas.

Cybernetica arengulugu tõestab, et 
teadmuspõhine firma, kus peamiseks 
väärtuseks on intellektuaalne kapital, 
võib sihikindla tegutsemisega saavuta
da tänases Eestis märkimisväärset edu.

M &M

Neljapäeval, 9. mail
sõitsid tudengid ratastel 
Tehnikaülikoolist Peda
googikaülikooli, et akt
siooniga “Kevad rattal” 
propageerida ohutut rat- 
taliiklust ning säästvat 
eluviisi Tallinnas.

Ü ritus “Kevad R atta l” algas ennelõu
nal T a llin n a  T ehnikaülikooli eest, 
kus “VeloSpetsi” töötajad tegid jalg
ra ta s te le  k evad is t kontro lli, R atta- 
register rääk is ra t ta  registreerim ise 
vajalikkusest n ing liikum ise Friday 
N ight Skate  eestvedam isel toim usid 
vigursõiduvõistlused.

Avasõnad ütles liikluspolitsei tee
m al “L innas ra t ta g a  o h u tu lt” n ing 
pärast seda startisid  tudengid Tehni
kaülikooli M ustam äe m aja eest 
suunaga Pedagoogikaülikooli poole. 
R atturid  käisid läbi Tallinna Looma
a ias t, e t tu tv u d a  rah vusvahe lise lt 
ohusta tud  looma- ja taim eliikidega.

P ä r a s t lõ u n a l  jõ u d is  r a t ta r o n g  
P e d a g o o g ik aü lik o o li, k u s r a t t u r 
id sa id  k e h a k in n i tu s t  ja  k u u la s id  
g e o g ra a f ia d o ts e n t  H a rd o  A a s 
m äe lo e n g u t in im e s e  k u i liig i 
v ä l ja s u re m is o h tu d e s t .  P ä r a s t

lo en g u t loositi kõigi sõitjate vahel 
välja rattakott.

Projekti raam es tegid korraldajad 
uuringu  “Suurim  paberisäästja  ü li
koolis”, et selgitada välja, milline üli
kooli osa kasu tab  igapäevases kon
toritöös uut paberit kõige säästliku
m alt. Ü liõpilasorganisatsioonidest 
kulutas kõige vähem uut paberit ini
mese kohta Tehnikaülikoolis tegu t
sev rahvusvaheline tudengiorgani- 
satsioon IAESTE. Ülikooli s tru k 
tu u riü k su s te st k asu tas  kontori
paberit kõige efektiivsem alt Peda
googikaülikooli loodusteaduskonna 
dekanaat.

Projekti korraldasid  Eesti Ü li
õpilaste K eskkonnakaitse Ühing 
Sorex, Euroopa T ehnikaüliõpilaste 
Kogu BEST-Estonia, T allinna T eh
nikaülikooli Säästva Arengu Klubi ja 
E esti Noorte Looduskaitse Ühing, 
Ü ritus on traditsiooniline, toimudes 
viiendat korda.

P rojekti toetasid  R attareg is ter, 
T allinna Loomaaed, “M atkasport”, 
T allinna Pedagoogikaülikool, 
“V eloSpets”, tudengiportaal Tipi- 
kas.ee ja  K eskkonnam inisteerium .

A ivar Hannolainen
TTÜ üliõpilasesmdus

Tehnikaülikoolis
arutati palgaküsim ust
TTÜ rektor selgitas 2. mai infotunnis ülikooli tööta
jatele tõstatatud küsimusi palga kohta.

A m etlikus vastuses TTÜ A m etiliitude Organisatsioonile kui ka infotunnis 
nentis rektor, et senikaua, kuni haridusm inisteerium  ei ole kinnitanud TTÜ 
2002. a a s ta  vastuvõ tu jargse t riikliku koolitustellim use sum m at, ei ole või
malik alla k irju tada uuele palgakokkulepped. See oleks vastuolus ka Kollek
tiivlepingu seadusega, mille kohaselt vastu tab  ülikooli juh t kollektiivlepin 
guga võetud k ohustu ste  vastavuse eest ülikooli eelarvele.

M&M



IX ra h v u s v a h e lis e  
te le k o m m u n ik a ts io o n ip ä e v a  
k o n v e re n ts i l  rääg itak se  ka 
Eurovisiooni lauluvõistluse 
tehn ilisest ko rra ldam isest

Reedel, 17,mail 2002 toimub Tallin
na Tehnikaülikoolis Eesti Elektrooni
kaühingu eestvedamisel iga-aastane, 
järje lt üheksas rahvusvahelisele 
telekommumkatsioonipäevale pühen
datud konverents TELEKOMMUNI
KATSIOON '2002. Ü ritus algab kell 
10.00 aulas toimuva plenaaristungiga. 
Plenaaristungi kavas olevad ettekanded 
puudutavad kaasaja telekommunikat
siooni sõlmprobleeme, näiteks lairiba- 
teenuseid xDSL võrgus, lairibateenuseid 
kaabeltelevisiooni võrgus, kolmanda 
põlvkonna mobiilsidevõrkude võimalusi, 
traadita arvutivõrgu lairibatehnoloogiat 
ja samuti operaatori kogemusi 2,5/3G 
mobulvõrkudest ning teenustest Eestis. 
P lenaaris tung it ju h a tav ad  R ain  Re
bane  ja  Peep  Põldsam m .

Pärastlõunal jätkub töö neljas sekt
sioonis. Ringhäälingusektsioonis kes
kendub peatähelepanu Eurovisiooni 
2002. a lauluvõistluse tehnilise korral-

damise aspektidele. Elektroonikasekt- 
sioonis on m ärksõnadeks elektrooni
katööstus, arendus- ja teadustegevus, 
kõrgharidus ja  õppetöö. Biomeditsii- 
nielektroonika sektsioon keskendub bio- 
im pedantsi ja  kardiograafia olemus
likele probleemidele. Mõõte-elektroonika 
sektsioon peatub andmehõive ja erine
vate analüsaatorite  testimisel. S ek t
s io o n id e  tö ö d  ju h a ta v a d  E d u a rd  
Schults, U ljas Tamm , Toomas Parve 
ja  A ivar Usk.

Konverentsiga seonduvalt on TTÜ 
peamaja fuajees avatud ajavahemikus 
6.- 20.maini temaatiline raamatunäitus 
TELEKOMMUNIKATSIOON’2002.

Plenaaristungi alguses antakse kahele 
telekommunikatsiooni õppivale üliõpila
sele üle Tallinna Tehnikaülikooli Aren
gufondi poolt määratud Ericsson Eesti AS 
stipendiumid (ä 15 000 krooni).

A im u r Raja 

Raadio-ja sidetehnika instituut

12. - 14. mai
Rektor Andres Keevailik, prorektor 

Peep Jonas ja professor Andres Õpik 
osalevad Bonnis toimuval Saksa-Balti 
kõrghariduse konverentsil.

13. - 17. mai
* Dotsent Tiit Metusala viibib Leo- 

nardo da Vinci projekti I-CUE raames 
visiidil Rootsis, Kuninglikus Tehnoloo
giainstituudis.

* TTÜs toimub I-CUE rahvusvaheline 
nädal. Külalised Barcelonast, Stock
holmist ja Blekingest külastavad TTÜd, 
Saaremaa Kolledžit ja praktikafirmasid 
ning kohtuvad ka prorektor Jakob 
Kübarsepaga.

16. mai
Kell 10.00 algab TTÜ Humani

taarteaduskonna ja TTÜ Kõrgema Ma
janduskooli korraldusel rahvusvaheline 
teaduskonverents. Konverents toimub, 
Tõnismägi 14, I korrus. Lisaks TTÜle

ja Kõrgemale Majanduskoolile on konve
rentsil esindatud ka Tartu Ülikool, 
Tallinna Pedagoogikaülikool, Mainori 
Majanduskool, Kõrgkool I Studium, 
Tallinna Linnavalitsus, Wloclaweki Hu- 
manitaar- ja Majanduskõrgkool, Praha 
Majandusülikool, Kaunase Tehnoloogia 
Ülikool ja Läti Ülikool.

17. - 19. mai
Vilniuse Tehnikaülikoolis toimuval 

SEFI seminaril “Bologna Spirit in Two- 
Tier Engineering Education Curricula 
Development” esindavad TTÜd õppepro
rektor Jakob Kübarsepp, õppeosakonna 
juhataja Maiki Udam ja professor Tiit 
Kaps. Ettekandega esineb prof Kübar
sepp.

20. maini
on TTÜ peahoone fuajees avatud näi

tus “Telekommunikatsioon 2002”.
Kadri Viin 

avalike suhete osakond

Gümnaasiumilõpetajatest
olid parimad pärnakad

Tallinna Tehnikaülikooli Infotehnoloo
gia (IT) teaduskond korraldas ajava
hemikus detsember 2001 kuni aprill 
2002 gümnaasiumide lõpuklasside 
õpilastele tarkvaratoode konkurss-semi- 
nari. Eesmärgiks oli tutvustada koolidele 
veidi uudsema nurga alt TTÜd ja esma
joones IT teaduskonda, samuti näidata 
IT huviliste abiturientide paremikule, et 
TTÜs saab IT valdkonnas õppida väga 
palju huvitavat ning et arvutite maailm 
on kaugelt laiem kui tavaline PC.

IT teaduskonna dekaani prof Rein 
Jürgensoni korraldusega moodustati 
a llakirju tanu juhtim isel asjakohane 
toimkond, kes otsustas konkurss-semi- 
nari korraldada kahes voorus.

Esimene voor oli võistkondlik ja toi
mus 1.12.2001 -  1.03.2002. Ü lesan
deks oli koostada etteantud teemal oma 
kodukoolis tarkvaratoode. Valida oli 
kahe toote vahel: “Kooli tunniplaani 
koostamise vahend” või “Elektroonne 
märkmik-aj aplaneerij a”.

Esimese vooru kolm edukaimat olid 
Nõo Reaalgümnaasium, Pärnu Koidula 
Gümnaasium ja Tallinna Läänemere 
Gümnaasium I.

Teise vooru pääsesid edukaimate 
võistkondade liikmed, see toimus 26. 
aprillil TTÜ arvutuskeskuses ning 
koosnes kahest osast: loengutest-semi- 
naridest j a programmeerimisolümpiaa- 
dist. Pärast IT teaduskonna prodekaani 
Margus Kruusi avasõnu esinesid tule
vastele üliõpilastele loengutega võrgu
tarkvara prof Tanel Tammet, värske 
tehnikateaduste doktor Jaan  Raik, 
m agistrand Tarmo Robal ning lektor 
Toomas Kont. Abituriendid said kuul-

da nii loogikast ja arvutiteadusest kui 
ka digitaalsüsteemide disainist ja testi
misest, räägiti veebi disainist kui ka 
navigatsiooni probleemidest, sam uti 
vaadeldi programmeerimiskeele Java 
võimalusi.

Konkursi võistlusülesandeks olnud 
etteantud täisarvu arendamise algtegu
riteks “käis välja” Toivo Rist. Ülesanne 
“töötas” suurepäraselt, reastades kõik 
võistlejad selgesse pingeritta. Eriline edu 
saatis Pärnu Koidula Gümnaasiumi 
õpilasi. Au ja kiitus selle kooli informaa
tika õpetajale Urmas Palmarule, kes oli 
oma võistkonnaga ka ise kaasas.

Konkursi esikoha saavutas Avo 
Muromägi (11. klass) ja teise koha Gert 
Palok (8. klass!). Kolmandaks jäeti Ind
rek Luuk (12. klass) Nõo Reaalgümnaa
siumist, neljandat kohta jagasid Ivo Lille
leht (11. klass) Pärnust ja väljaspool 
arvestust osalenud Jevgeni Morozov (11. 
klass) Lasnamäe Vene Gümnaasiumist, 
esikuuiku lõpetasid Kurmo Roosimäe 
(12. klass) ning Madis Reinumägi (12. 
klass), mõlemad Nõost. Teise vooru võit
jaid autasustati Infotehnoloogia 
teaduskonna aukirjadega ja auhindade
ga. Kuna konkursantide tase oli ühtla
selt kõrge, siis otsustas konkursikomis
jon, et teise vooru esimesed kümme koh
ta annavad lisapunkte TTÜ infotehnoloo
gia erialadele sisseastumisel.

Kõigi osavõtjate vahel loositi välja 
pihuarvuti. Loosiõnn naeratas Boriss 
Marõševile Tallinna Läänemere Güm
naasiumist.

Vladim ir Viies
arvutitehnika instituudi dotsent

Rahvusvaheline nädal 
T e h n ik a ü lik o o lis

5. - 11. m aini toim us Tallinna T ehnikaülikoolis rahvusvaheline nädal, 
kus osales 17 tudengit kogu maailmast. R ahvusvahelise näala idee on tut
vustada Tallinna T ehnikaülikooli, sh ü liõpilasesinduse tegevust ja eesti 
kultuuri n ing elukeskkonda.

TTÜ üliõpilasesindus korraldas rahvusvahelist nädalat juba viiendat aastat. 
Nädala programmis oh nii TTÜga tutvumine, ekskursioonid Saku õlletehasesse kui 
"Silmetisse". Enamjaolt esimest korda Eestit külastanud välistudengid viidi ka 
Rocea- ai-Mare vabaõhumuuseumisse ja “Estoniasse” ooperit vaatama.

Rahvusvahelise nädala traditsioonide hulka kuulub lisaks korraldajamaa tu t
vustamisele ka International Dinner ■ rahvusvaheline õhtusöök, kus kõik rahvusva
helisel nädalal osalejad pakkusid oma maale iseloomulikke sööke ja jooke.

Olivia Niitsoo, TTÜ üliõpilasesinduse info-ja PRjuht


